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Čtvrtek 3. listopadu 2022  

Přítomni: posl. R. Bělohlávková, posl. K. Farhan, posl. J. Janda, posl. J. Kott, posl.
R. Kubíček,  posl.  H.  Naiclerová,  posl. P. Quittová,  posl.  P.  Sadovský,
posl. J. Slavík, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka, 

Omluveni: posl.  V. Král,  posl.  B. Peštová,  posl.  M. Šebelová,  posl.  M.  Wenzl,  posl.
M. Zborovský

Hosté: dle prezenční listiny

Tuto schůzi řídil předseda výboru posl. R. Vích.

Předseda výboru posl. R. Vích zahájil schůzi výboru v 9.30 hodin a přivítal přítomné
poslankyně a poslance. Konstatoval, že je přítomno celkem 8 poslankyň a poslanců a výbor je
usnášeníschopný.  Navrhl  program  jednání  13. schůze  Kontrolního  výboru  dle  upravené
pozvánky (pozn.: Vzhledem k tomu, že ředitel Národního úřadu pro kybernetickou a informační
bezpečnost L. Kintr požádal o vyřazení Kontrolního závěru NKÚ z kontrolní akce č. 19/26 –
Budování kybernetické bezpečnosti České republiky z pořadu schůze z důvodu jeho účasti na
mezinárodní konferenci Prague Cyber Security Conference, po dohodě se zpravodajem tohoto
kontrolního závěru posl. V. Králem byla provedena úprava pozvánky.):
1. Návrh rozpočtu kapitoly 381 – Nejvyšší kontrolní úřad na rok 2023
2. Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 19/15 – Podpora rozvoje

vysokorychlostního přístupu k internetu poskytovaná z operačního programu Podnikání
a inovace pro konkurenceschopnost

3. Návrh  rozpočtu  kapitoly  371  –  Úřad  pro  dohled  nad  hospodařením  politických  stran
a politických hnutí na rok 2023

4. Sdělení předsedy, různé
5. Návrh termínu a pořadu příští schůze výboru
6. Prezentace Výroční zprávy Evropského účetního dvora o plnění rozpočtu za rozpočtový

rok 2021.

Nikdo z  přítomných  poslankyň  a  poslanců  nevznesl  návrh  na  změnu,  doplnění  nebo
vypuštění některého z bodů. Všechny přítomné poslankyně a poslanci souhlasili s navrženým
programem (7 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl. K. Farhan, posl. J. Janda,
posl. J. Kott, posl. R. Kubíček, posl. H. Naiclerová, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz příloha
zápisu č. 1, str. 1/.
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1.
Návrh rozpočtu kapitoly 381 – Nejvyšší kontrolní úřad na rok 2023

S úvodním  slovem  k  tomuto  bodu  vystoupil  prezident  NKÚ  M.  Kala.  Uvedl,  že
Rozpočtový výbor PS rozhodl usnesením č. 87 z 12. schůze v květnu 2022 o návrhu celkových
příjmů a celkových výdajů kapitoly 381 – NKÚ na rok 2023 takto: celkové příjmy 625 517 Kč,
celkové výdaje 607 823 031 Kč. V průběhu srpna byl rozpočet navýšen z důvodu změny jednak
základny představitelů  státní  moci  a  příslušenství  a  také ve  vazbě  na  novelu  nařízení  vlády
č. 341/2017 Sb. a č. 304/2014 Sb., podle které dochází ke zvýšení tarifů zaměstnanců o 10 %.
Tyto předpisy se na NKÚ nevztahovaly, proto na základě toho požádal Rozpočtový výbor PS,
aby upravil platový řád NKÚ tak, aby došlo ke srovnání a navýšení tarifu o 10 % jako u ostatních
skupin státních zaměstnanců. Tento požadavek byl  projednán Rozpočtovým výborem a bylo
schváleno usnesení č. 129 ze dne 14. 9. 2022 a byl upraven platový řád NKÚ tak, aby došlo
k navýšení tarifu o 10 %. Na základě předloženého vládního návrhu byly pro NKÚ stanoveny pro
rok 2023 ukazatele: celkové příjmy dle původního předpokladu 625 517 Kč a celkové výdaje
630 992 091 Kč. Podle rozpočtové skladby zaujímají největší podíl na celkových výdajích platy a
ostatní platby za provedené práce a výdaje s nimi související. Celkem za seskupení je to téměř 80
%.  Dále  následují  podseskupení  nákup  služeb  12,42  %,  pořízení  dlouhodobého  hmotného
majetku 2,39 %, voda, plyn, energie 1,17 %, ostatní nákupy 1 % a zbývající podseskupení jsou
pak nižší než 1 %. Ve vztahu k celkovým výdajům tvoří běžné výdaje 97,37 % a kapitálové
výdaje 2,63 %. Na základě požadavku vlády na snížení provozních výdajů byl rozpočet upraven
tak, že již v současné době je zřejmé, že bude potřeba požadavky a smluvní závazky příkazců
operace pokrýt z nároků z nespotřebovaných výdajů. Snížení objemů nároků je také cílem vlády i
MF. V celkové částce se jedná o částku 30 mil. Kč.

Se zpravodajskou zprávou k tomuto bodu vystoupil  předseda – zpravodaj výboru posl.
R. Vích.  Uvedl,  že  materiál  Střednědobý  výhled  státního  rozpočtu  České  republiky  na  léta
2023 – 2024, vypracovaný MF na základě usnesení vlády č. 911 ze dne 2. 10. 2021, obsahuje pro
rozpočtovou kapitolu 381 – Nejvyšší kontrolní úřad na rok 2023 tyto ukazatele: příjmy celkem
625 517 Kč a výdaje celkem 603 315 311 Kč, které byly později upraveny. Střednědobý výhled
celkových  výdajů  pro  rok  2023  stanovený  ve  výši,  kterou  již  zmiňoval,  byl  na  základě
požadavku vlády snížen o 10 % na provozních výdajích, tedy o 14 726 563 Kč. S ohledem na
dokončování stavby sídla NKÚ a jeho následné převzetí ve 4. čtvrtletí 2022 a nárůstu cen zboží
a služeb byly výdaje pro 2023 navýšeny o 19 234 256 Kč. Celkové výdaje NKÚ v roce 2023
jsou po provedených úpravách navrhovány ve  výši  607 823 031 Kč.  Výdaje  byly upraveny
z důvodu navýšení prostředků na energie a služby a rovněž z důvodu zvýšení ceny dle smlouvy
na základě vysoké inflace. Stěhování do nového sídla NKÚ bude probíhat ve 2. čtvrtletí roku
2023, avšak NKÚ plánuje převzít nové sídlo již ve 4. čtvrtletí letošního roku. Návrh rozpočtu byl
vypracován v souladu s vyhláškou č. 133/2013 Sb., o stanovení rozsahu a struktury výdajů pro
vypracování  návrhu  zákona  o  státním  rozpočtu  a  návrhu  střednědobého  výhledu  státního
rozpočtu a lhůtách pro jejich předkládání, ve znění pozdějších předpisů. Návrh rozpočtu příjmů
pro 2023 je totožný s ukazatelem střednědobého výhledu i se schváleným rozpočtem roku 2022.
Jeho  reálné  plnění  bude  do  značné  míry  záviset  na  přijatých  neinvestičních  příspěvcích  a
náhradách. Navrhovaný objem finančních prostředků na platy a ostatní platby za provedenou
práci je koncipován na základě platového řádu NKÚ, schváleného Rozpočtovým výbor PS dne
14. 9. 2022 na  jeho 16. schůzi  usnesením číslo  129 za  účelem dorovnání  platů  zaměstnanců
NKÚ s platy zaměstnanců státní správy, na které se vztahuje služební zákon. Z hlediska třídění
příjmů  a výdajů  podle  rozpočtové  skladby  zaujímají  na  jednotlivých  podseskupeních
rozpočtových položek největší podíl na celkových výdajích platy 53,99 % a ostatní platby za
provedenou práci 5,23 % a výdaje s nimi související 20,02 %, celkem za seskupení 79,26 %.
Dále následují podseskupení nákup služeb 12,42 %, pořízení dlouhodobého hmotného majetku

- 2 -



2,39 % a voda, plyn, energie 1,17 % a ostatní nákupy 1 %. Zbývající podseskupení mají podíl
nižší než 1 %. Ve vztahu k celkovým výdajům tvoří běžné výdaje 97,37 % a kapitálové výdaje
2,63 %. Návrh rozpočtu kapitoly NKÚ je tedy rozpočtován ve výši příjmů 625 517 Kč a ve výši
výdajů 630 992 091 Kč.

Se  stanoviskem  za  Ministerstvo  financí  vystoupila  vedoucí  odd.  Financování
zahraničních věcí, spravedlnosti, dalších rozpočtových kapitol a politických stran a hnutí
Ministerstva financí Ilona Hégrová.  Konstatovala, že MF souhlasí s navrženou výší příjmů
kapitoly celkem 625 517 Kč a výdajů ve výši 630 992 091 Kč. 

V obecné rozpravě vystoupili: posl. R. Bělohlávková (Dotázala se, jak je smluvně ošetřeno
stěhování NKÚ do nového sídla a do kdy bude NKÚ platit nájem ve stávající budově.) a prezident
NKÚ M. Kala (Uvedl, že do konce roku NKÚ převezme novou budovu. Stavba bude po kolaudaci,
ale nebude vybavena žádným nábytkem ani jiným vybavením a technologiemi. V 1. a 2. čtvrtletí
příštího roku se bude budova vybavovat nábytkem a všemi technologiemi. Stěhování zaměstnanců je
předpokládáno ke konci 2. čtvrtletí příštího roku. Následně ve 3. čtvrtletí proběhne přestěhování
archivu, tajné studovny, sejfů atd. Smlouva na pronájem stávajících prostor je koncipována tak, že
dodatky jsou uzavírány na dva roky, vždy k určitému datu, což je konec září příštího roku. K tomu
datu je smlouva vypovězena. NKÚ by byl schopen zkrátit dobu pronájmu o cca dva měsíce, to ale
neakceptoval majitel budovy TOKOVO.).

V podrobné  rozpravě  předseda  –  zpravodaj  výboru  posl.  R.  Vích navrhl  usnesení
následujícího znění:
Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR po úvodním výkladu prezidenta Nejvyššího
kontrolního  úřadu  Miloslava  Kaly,  zpravodajské  zprávě  poslance  Radovana  Vícha,  stanovisku
vedoucí  oddělení  Financování  zahraničních  věcí,  spravedlnosti,  dalších  rozpočtových  kapitol  a
politických stran a hnutí Ministerstva financí Ilony Hégrové a po rozpravě
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh státního rozpočtu

České republiky na rok 2023, kapitola 381 –  Nejvyšší kontrolní úřad,  s c h v á l i l a  ve
výši příjmů 625 517 Kč, ve výši výdajů 630 992 091 Kč, z toho kapitálové výdaje 16 600
000 Kč;

II. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil schůzku zpravodajů
výborů na jednání Rozpočtového výboru;

III. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby s tímto usnesením seznámil prezidenta Nejvyššího
kontrolního úřadu.

S takto  navrženým  usnesením  byl  vysloven  souhlas  a  bylo  přijato  usnesení  č.  58
(9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl.  R. Bělohlávková,  posl. K. Farhan,
posl.  J.  Janda,  posl.  J.  Kott,  posl.  R.  Kubíček,  posl.  H.  Naiclerová,  posl.  P.  Quittová,
posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz příloha zápisu č. 1, str. 2/.

2.
Kontrolní závěr Nejvyššího kontrolního úřadu z kontrolní akce č. 19/15 – Podpora rozvoje

vysokorychlostního přístupu k internetu poskytovaná z operačního programu Podnikání
a inovace pro konkurenceschopnost

S úvodním slovem k tomuto  bodu vystoupil  prezident  NKÚ M.  Kala.  Uvedl,  že  tuto
kontrolní akci řídil a kontrolní závěr vypracoval člen NKÚ P. Hrnčíř. Kontrolovaným obdobím byly
roky 2015 až 2019. Kontrolu NKÚ prováděl od července 2019 do ledna 2020. NKÚ prověřil dotace
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za roky 2015 až 2019. MPO mělo v plánu vyplatit na těchto dotacích 13,8 mld. Kč z fondu EU a
chtělo do roku 2023 zajistit vysokorychlostní připojení pro 77 % domácností. Jenomže již v roce
2018 se díky investicím podnikatelů podařilo bez pomoci státu pokrýt 90 % domácností. ČR je tak
vysoko nad evropským průměrem. MPO navíc za téměř 5 let trvání programu nevyplatilo žádnou
dotaci. Podpora byla špatně nastavena a program byl nedostatečně připraven. Polovina plánovaných
prostředků se tak přesunula na jiné operační programy. První výzvu pro žádosti o dotace z programu
Vysokorychlostní  internet  vypsalo  MPO v březnu 2017,  tedy dva  roky po schválení  programu.
Zdrželo se zejména kvůli tomu, že do roku 2016 neměla ČR připraven národní plán rozvoje sítí nové
generace, který byl ale předběžnou podmínkou EK pro čerpání podpory. Zpracování plánu trvalo dva
roky, provázel  jej  spor  mezi  MPO a  MV, který  se  týkal  způsobu  poskytování  dotací.  V době
vyhlášení  první  výzvy  se  díky  investicím  podnikatelů  blížilo  pokrytí  domácností  původně
stanovenému cíli 77 % a o dotace nebyl zájem. Přihlásili se tři zájemci, těm MPO na doporučení EK
dotace nemohlo přidělit. MPO totiž nesplnilo podmínky, že podpora má směřovat jen do oblasti, kde
pokrytí není a ani podnikatelé ho neplánují v následujících třech letech vybudovat. MPO mělo při
přípravě  výzvy  neaktuální  data,  a  tak  nevyřadilo  některé  oblasti  ČR,  které  již  pokrytí
vysokorychlostním internetem dosahovaly. Druhou výzvu MPO vyhlásilo v únoru 2019, téměř po
dvou letech od první výzvy. Tato výzva již byla výrazně lépe připravena a přihlásilo se 40 zájemců a
žádosti o podporu přesáhly o 11 % 1 mld. Kč přidělenou pro tuto výzvu. Většinu žádostí podala
jedna  společnost.  V době  kontroly  NKÚ  probíhalo  hodnocení  žádostí  a  MPO nevydalo  žádné
rozhodnutí o poskytnutí podpory. Žádné dotace na vysokorychlostní internet MPO po pěti letech
nevyplatilo, téměř polovinu z cca 14 mld. Kč, které byly vyčleněny na tento program, přesunulo po
dohodě s EK na Integrovaný regionální operační program a na Operační program Životní prostředí.
Vláda projednala tento kontrolní závěr dne 14. 9. 2020, přijala usnesení č. 912. Prezident NKÚ
v závěru svého vystoupení konstatoval, že MPO vytvořilo předpoklad pro vyčerpání části peněžních
prostředků alokovaných pro program Vysokorychlostní internet a NKÚ s plněním opatření souhlasí a
jejich účinnost si ověří případnou následnou kontrolou. 

Se  zpravodajskou  zprávou  k tomuto  bodu  vystoupila  zpravodajka  výboru  posl.  P.
Quittová. Uvedla, že nechápe, jak někdo může souhlasit s vypsáním takovéhoto dotačního titulu.
Cílem podpory bylo dosáhnout pokrytí vysokorychlostním internetem ve výši 77 % domácností, ale
již v roce 2017 byla tato procenta naplněna investicemi podnikatelů. MPO z původně určených 13,8
mld. Kč v rámci programu žádnou dotaci neposkytlo a čerpání z tohoto programu bylo tedy nulové,
což je velmi smutný fakt a doufá, že se toto již nikdy nebude opakovat.

Se stanoviskem za Ministerstvo průmyslu a obchodu k tomuto bodu vystoupil  náměstek
ministra průmyslu a obchodu M. Piecha. Uvedl, že se závěry NKÚ víceméně souhlasí. MPO
začalo tento problém řešit ještě dříve, než začala kontrola NKÚ. Bylo to hodně medializováno.
V roce 2014 došlo ke dvěma zásadním chybám. Nedefinovala se správně alokace 14 mld. Kč, která
by vyplývala z nějakého místního šetření, kolik je třeba investovat do vysokorychlostního internetu.
Navíc nastal velký spor s MV, kdo má tyto peníze na vysokorychlostní internet implementovat.
V roce 2018 přišly tři stížnosti do Bruselu na špatně nastavenou veřejnou podporu, který poté uvedl,
že takto poskytovat podporu na internet se nedá, proto MPO trvalo další rok a půl, než bylo schopno
připravit novou výzvu. Největším problémem bylo uklidnit komunikaci s operátory, že MPO nechce
stavět za dotace sítě, v místech, kde již existují, a provést se starosty veřejná šetření. Teprve v roce
2018 se začala definovat bílá místa, kde nelze komerčně pokrýt vysokorychlostní internet. Kromě
toho, že podpora byla z počátku špatně nastavena, tak velký problém vysokorychlostního internetu
v ČR je vůbec povolování těchto sítí. V tomto ohledu MPO přistoupilo k tomu, že část prostředků
investovalo do digitálně technických map všech krajů. Dnes je to projekt, který je vysoutěžený. Tento
datový podklad bude sloužit jednak celé digitalizaci stavebních procesů a jednak výrazně ulehčí i
stavbu  optických  sítí.  MPO  si  uvědomilo,  že  alokace  byla  přehnaná,  nyní  nastavilo  alokaci
dostatečně, peníze byly poskytnuty na místa, která jsou bílá, tj. místa, kde není pokrytí internetem.
Nicméně  došlo  ke  čtyřletému  zpoždění,  které  je  neobhajitelné.  Zároveň  MPO  nechtělo  vzdát
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výstavbu optických sítí do odlehlých oblastí.  MPO identifikovalo společně s EK v rámci akčního
plánu další překážky, které existují právě v oblasti povolování staveb, výkopových prací v obcích
apod. a dohodlo se s MMR, že finanční prostředky zadministrují na digitálně technické mapy. Což je
považováno za velmi úspěšný projekt.

Se  stanoviskem za  Agenturu  pro  podnikání  a  inovace  vystoupil  generální  ředitel  API
L. Vymětal.  Potvrdil  slova náměstka ministra průmyslu a  obchodu M. Piechy. API je výkonná
složka, která ve zprávě NKÚ má jeden jediný nález, který byl formálního charakteru.

V obecné rozpravě vystoupili: posl. R. Kubíček (Uvedl, že si vzpomíná na kompetenční
spor mezi MPO a MV. MV chtělo internetové sítě rozšířit v rámci poboček České pošty. Až po roce
2015 došlo k tomu, že přenesená kompetence byla převedena na MPO. Je rád, že po roce 2018 došlo
k napravení původního stavu.), posl. R. Bělohlávková (Uvedla, že se jedná o závažné věci, které již
nejdou změnit. Dotázala se, zda existují nějaké mechanismy do budoucna, aby se něco podobného
neopakovalo.), náměstek ministra průmyslu a obchodu M. Piecha (Krátce reagoval na rozpravu.
Mimo jiné uvedl, že MPO se poučilo v tom, že může intervenovat dotacemi pouze tam, kde není
komerční síť.),  posl. P. Quittová (Uvedla, že do roku 2018 bylo v ČR zanalyzováno 3,4 % tzv.
bílých míst. Dotázala se, zda existuje přesná analýza k září 2022, kolik je nyní procent tzv. bílých
míst.) a náměstek ministra průmyslu a obchodu M. Piecha (Uvedl, že toto číslo se zvyšuje, a je to
tím, že číslo 3,4 % bylo dáno rychlostí 30 MB za sekundu, které splňovalo i wifi připojení. Minulý
rok pro novou výzvu MPO provedlo mapování na 100 MB za sekundu, které splňuje optický kabel,
proto to číslo narostlo. MPO chce, aby každá obec v ČR byla napojena na optickou síť.).

V podrobné rozpravě zpravodajka výboru posl. P. Quittová navrhla usnesení následujícího
znění:
Kontrolní  výbor  Poslanecké  sněmovny  Parlamentu  ČR  po  úvodním  výkladu  prezidenta
Nejvyššího kontrolního úřadu Miloslava Kaly, zpravodajské zprávě poslankyně Petry Quittové,
stanovisku  náměstka  ministra  průmyslu  a  obchodu  Mariana  Piechy,  stanovisku  generálního
ředitele Agentury pro podnikání a inovace Lukáše Vymětala a po rozpravě
I. b e r e  n a  v ě d o m í

a) Kontrolní  závěr  Nejvyššího  kontrolního  úřadu z  kontrolní  akce  č.  19/15 –  Podpora
rozvoje vysokorychlostního přístupu k internetu poskytovaná z operačního programu
Podnikání a inovace pro konkurenceschopnost (dále jen „Kontrolní závěr č. 19/15“),

b) Stanovisko Ministerstva průmyslu a obchodu ke Kontrolnímu závěru č. 19/15, obsažené
v části IV materiálu vlády č. j. 1003/20,

c) Usnesení vlády č. 912 ze dne 14. 9. 2020,
d) Informaci Ministerstva průmyslu a obchodu o plnění přijatých opatření ke Kontrolnímu

závěru č. 19/15, obsaženou v části II materiálu vlády č. j. 236/21;
II. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby s tímto usnesením seznámil prezidenta Nejvyššího

kontrolního  úřadu,  ministra  průmyslu  a  obchodu  a  generálního  ředitele  Agentury  pro
podnikání a inovace.

S takto  navrženým  usnesením  byl  vysloven  souhlas  a  bylo  přijato  usnesení  č.  59
(9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl.  R. Bělohlávková,  posl. K. Farhan,
posl.  J.  Janda,  posl.  J.  Kott,  posl.  R.  Kubíček,  posl.  H.  Naiclerová,  posl.  P.  Quittová,
posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz příloha zápisu č. 1, str. 3/.

Z důvodu dostatečného časového prostoru navrhl  předseda výboru posl. R. Vích předřadit
body č. 4 a č. 5. Nikdo nevznesl námitku proti návrhu na předřazení těchto bodů. S tímto návrhem
byl  vysloven  souhlas  (9 pro; 0 proti; 0 se  zdrželo).  Hlasování  se  zúčastnili:  posl.  R.
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Bělohlávková,  posl.  K.  Farhan,  posl.  J.  Janda,  posl.  J.  Kott,  posl.  R.  Kubíček,  posl.  H.
Naiclerová, posl. P. Quittová, posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz příloha zápisu č. 1, str. 4/.

Poznámka: Dále jsou body schůze zapsány v nově schváleném pořadí.

4.
Sdělení předsedy, různé

V rámci tohoto bodu předseda výboru posl. R. Vích informoval členy výboru o tom, že:

- na  základě  pokynu  místopředsedy  PS  Jana  Skopečka,  který  má  na  starosti  koordinaci
zahraničních aktivit, mají výbory předložit předběžné záměry o vyslání do zahraničí v příštím
roce. Je proto třeba, aby Kontrolní výbor schválil zahraniční cestu na rok 2023. Teprve po
předložení návrhů zahraničních cest ostatními výbory bude nutné přijmout usnesení. Dotázal
se členů KV, zda má někdo návrh, kam by mohl Kontrolní výbor v příštím roce uskutečnit
zahraniční  pracovní  cestu.  Dále uvedl,  že  toto bylo projednáno s místopředsedy KV před
jednáním KV, kde byly navrženy dvě destinace, a to Turecko a Izrael. Požádal o případné
předložení dalších návrhů v co nejbližším termínu.,

- všem členům KV byla pro informaci rozdána aktualizovaná tabulka s přehledem zpravodajů
ke KZ NKÚ. 

5.
Návrh termínu a programu příští schůze výboru

V rámci tohoto bodu  předseda výboru posl. R. Vích navrhl, aby se příští schůze KV
konala  ve  čtvrtek  3. 11. 2022  od  9.00 hodin  v  Poslanecké  sněmovně  a  KV  přijal  usnesení
následujícího znění:
Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR po úvodním slově předsedy Kontrolního
výboru poslance Radovana Vícha a po rozpravě
I. s t a n o v í ,  že příští  schůze Kontrolního výboru se bude konat ve čtvrtek 3.  11.  2022

od 9.00 hodin v Poslanecké sněmovně;
II. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby stanovil pořad příští schůze Kontrolního výboru.

S takto  navrženým  usnesením  byl  vysloven  souhlas  a  bylo  přijato  usnesení  č.  41
(9 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl.  R. Bělohlávková,  posl. K. Farhan,
posl.  J.  Janda,  posl.  J.  Kott,  posl.  R.  Kubíček,  posl.  H.  Naiclerová,  posl.  P.  Quittová,
posl. R. Vích, posl. V. Vomáčka /viz příloha zápisu č. 1, str. 5/.

3.
Návrh rozpočtu kapitoly 371 – Úřad pro dohled nad hospodařením politických stran a politických

hnutí na rok 2023
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S úvodním slovem k tomuto bodu vystoupil předseda ÚDHPSH V. Weis. Uvedl, že návrh
rozpočtu na rok 2023 nijak nevybočuje z hlediska výdajové stránky z let předchozích. Důvody,
proč došlo k většímu navýšení, jsou dány navýšením především v platové oblasti. Konstatoval, že
z hlediska  běžných  provozních  výdajů  se  ÚDHPSH  snaží  jako  organizační  složka  státu
hospodařit maximálně úsporně a při schvalování jakýchkoliv výdajů je zváženo, zda je to výdaj
nezbytný či nikoliv. Návrh rozpočtu vychází ze střednědobého výhledu. Byl zpracován v úzké
spolupráci s MF tak jako každý rok, kdy v rámci jednotlivých běhů dochází k dílčím úpravám dle
pokynů vlády či změny legislativy. Výdaje jsou rozpočtovány ve výši 33 383 441 Kč, z čehož ta
největší část připadá na platové prostředky a s tím související odvody na sociální a zdravotní
pojištění. Ostatní běžné výdaje jsou rozpočtovány ve výši 4 200 954 Kč a kapitálové výdaje ve
výši 6 589 400 Kč. Jednotlivé položky jsou rozebrány v tabulkové části (str. 10 až 12) a pak
následně v jednotlivých tabulkách, které následují po textové části kapitolního sešitu. Z hlediska
běžných provozních výdajů nejvyšší částku tvoří výdaje na nájemné, které činí 1 174 000 Kč,
dále jsou to výdaje,  které ÚDHPSH vydává na služby, jako je internet,  údržba jednotlivých
aplikací a počítačové licence. Problémem je záležitost sídla. ÚDHPSH sídlí od samého počátku v
pronajatých budovách Správy železnic. Již v minulém volebním období a nejspíše i v současném
volebním období bude aktuální zákon o regulaci lobbingu, a pokud by nastala situace, že by
agendu měl vykonávat ÚDHPSH, musí se s tím věcně popasovat,  přestože se jedná o jinou
agendu,  než  ÚDHPSH nyní  vykonává.  Činnosti  tak  budou  muset  být  oddělené  a  prostory,
v kterých ÚDHPSH sídlí,  jsou pro tuto agendu nevyhovující.  Opakovaně jednají  se zástupci
města i kraje, ale zatím se nenalezla vhodná budova, kde by mohl být ÚDHPSH umístěn a
prostory  splňovaly  požadavky  z  hlediska  kybernetické  bezpečnosti.  Druhým  problémem  je
situace, kdy objem platových prostředků umožňuje, aby byly vyplaceny zaměstnancům zákonné
nároky z hlediska tarifů. Nicméně i v letošním roce se ÚDHPSH dostává do situace, kdy se již
nyní ví,  že v rámci stávajícího rozpočtu nebude možné nikomu v rámci předvánočního času
vyplatit jakoukoliv odměnu, což není dobré pro udržení zaškolených zaměstnanců.

Se zpravodajskou zprávou k tomuto bodu vystoupil  předseda – zpravodaj výboru posl.
R. Vích.  Uvedl,  že  návrh  rozpočtu  byl  vypracován  v  souladu  s vyhláškou  č.  133/2013  Sb.,
o stanovení rozsahu a struktury údajů pro vypracování návrhu zákona o státním rozpočtu a návrhu
střednědobého  výhledu  státního  rozpočtu  a  lhůtách  pro  jejich  předkládání.  Předkládaný  návrh
rozpočtu pro rok 2023 v zásadě respektuje nastavení rozpočtu kapitoly pro rok 2022 a předložený
střednědobý výhled kapitoly 371. Zmínil, že dlouhodobě není vyřešeno sídlo ÚDHSPH.

Se  stanoviskem  za  Ministerstvo  financí  vystoupila  vedoucí  odd.  Financování
zahraničních věcí, spravedlnosti, dalších rozpočtových kapitol a politických stran a hnutí
Ministerstva financí Ilona Hégrová. Uvedla, že MF je ve shodě s vládním návrhem státního
rozpočtu kapitoly 371 – ÚDHPSH na rok 2023, ve výši příjmů 0 Kč a výdajů 33 383 441 Kč.

V obecné  rozpravě  vystoupili: posl.  V. Vomáčka (Dotázal  se,  zda  by  nebylo  řešením
ÚDHPSH zrušit a dohled nad politickými stranami řešit jiným způsobem.),  posl. H. Naiclerová
(Uvedla,  že  nesdílí  názor  posl.  V. Vomáčky.  Uvedla,  že  ÚDHPSH je  velmi  důležitý  a  jeho
nezávislost  je ještě důležitější.  Proto je třeba,  aby byl samostatný a nezávislý.),  posl.  J.  Janda
(Konstatoval, že sdílí názor posl. V. Vomáčky na zrušení ÚDHPSH.), posl. R. Kubíček (Uvedl, že
vznik  tohoto  úřadu  byl  jakýmsi  naplněním  požadavku  EU.  Překvapující  pro  něj  bylo,  jakým
způsobem poslanci PS hlasovali v rámci pozměňovacího návrhu pro změnu sídla z Prahy na Brno.),
posl. R. Bělohlávková (Uvedla, že historicky tento úřad vznikal na zelené louce v návaznosti na
požadavky EU. Pokud bude schválen zákon o lobbingu a tuto funkci bude plnit tento úřad, tak se
dostáváme do jiné sféry ve smyslu bezpečnosti státu a kyberbezpečnosti. A pak by stávající pronajaté
prostory opravdu nemohly být  místem sídla  ÚDHPSH.),  předseda ÚDHPSH V. Weis (Krátce
reagoval na rozpravu a mimo jiné uvedl, že názor poslanců PS plně respektuje.) a  posl. J. Kott
(Uvedl, že za předpokladu, že tento úřad bude fungovat dále a bude schválen zákon o lobbingu a
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ÚDHPSH dostane další kompetence, zda se někdo zabývá tím, že bude nutné, aby měl tento úřad
odpovídající prostory.).  

V podrobné rozpravě posl. V. Vomáčka konstatoval, že nebude předkládat návrh na zrušení
ÚDHPSH.

V podrobné  rozpravě  předseda  –  zpravodaj  výboru  posl.  R.  Vích navrhl  usnesení
následujícího znění:
Kontrolní výbor Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR po úvodním výkladu předsedy Úřadu pro
dohled nad hospodařením politických stran a politických hnutí Vojtěcha Weise, zpravodajské zprávě
poslance  Radovana  Vícha,  stanovisku  vedoucí  oddělení  Financování  zahraničních  věcí,
spravedlnosti, dalších rozpočtových kapitol a politických stran a hnutí Ministerstva financí Ilony
Hégrové a po rozpravě
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby návrh státního rozpočtu

České  republiky  na  rok  2023,  kapitola  371  –  Úřad  pro  dohled  nad  hospodařením
politických stran a politických hnutí,  s c h v á l i l a  ve výši příjmů 0 Kč, ve výši výdajů
33 383 441 Kč, z toho kapitálové výdaje 6 589 400 Kč;

II. z m o c ň u j e  zpravodaje výboru, aby s tímto usnesením seznámil schůzku zpravodajů
výborů na jednání Rozpočtového výboru;

III. z m o c ň u j e  předsedu výboru, aby s tímto usnesením seznámil předsedu Úřadu pro
dohled nad hospodařením politických stran a politických hnutí.

S takto  navrženým  usnesením  byl  vysloven  souhlas  a  bylo  přijato  usnesení  č.  61
(8 pro; 0 proti; 0 se zdrželo). Hlasování se zúčastnili: posl.  R. Bělohlávková,  posl. K. Farhan,
posl.  J.  Janda,  posl.  J.  Kott,  posl.  H.  Naiclerová,  posl.  P.  Quittová,  posl. R. Vích,  posl.
V. Vomáčka /viz příloha zápisu č. 1, str. 6/.

6.
Prezentace Výroční zprávy Evropského účetního dvora o plnění rozpočtu za rozpočtový

rok 2021

Člen Evropského účetního dvora J. Gregor přednesl svou prezentaci k Výroční zprávě
Evropského účetního dvora o plnění rozpočtu za rozpočtový rok 2021 (viz příloha č. 2).

V obecné  rozpravě  vystoupili:  posl.  R.  Vích (Uvedl,  že  spolu  s  dalšími  členy  výboru
navštívili  Evropský  účetní  dvůr  a  podrobně  se  zabývali  těmi  jednotlivými  složkami  v  rámci
kontrolovaných oblastí.  Poděkoval  členovi  EÚD J.  Gregorovi  za  jeho  skvělou práci  v EÚD,  a
i ostatním českým pracovníkům v EÚD. Dotázal se, zda by mohl více pohovořit o jednotlivých
případech v rámci OLAF, o jaká zjištění se jednalo, v jakých konkrétních oblastech a jaká tam byla
přijata nápravná opatření.), člen EÚD J. Gregor (Uvedl, že nemá detaily jednotlivých případů a ani
nejsou zveřejněny, protože když jsou předány OLAF, jsou udržované v tajnosti. Opět jsou tam věci,
že se někteří  příjemci tvářili jako malé nebo střední podniky, ale v reálu nebyli,  dále problémy
s veřejnými  zakázkami.  V jednom  případě  byly  řešeny  neodpovídající  osobní  náklady,  kdy
nemanažerským  pozicím  byly  vypláceny  manažerské  odměny  z  titulu  evropských  mzdových
pravidel.),  posl. J. Kott (Uvedl, že souhlasí s tím, že prezentace byla skvělá. Uvedl, že legalita a
správnost výdajů dostala záporný výrok. Dotázal se, co to znamená. Dále se dotázal, zda chybovost u
jednotlivých skupin projektů je vypočítána v době před smírčím jednáním nebo až po něm.) a člen
EÚD J. Gregor (Uvedl, že ve třech letech byli schopni vydat tzv. kvalifikovaný výrok. Tím, že se
málo čerpá koheze, nebyla tak velká chybovost. Posledních dvacet let je vydáván na výdaje negativní
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výrok. Neznamená to, že by se jednalo o podvody na rozpočet EU. Evropská komise dostává od
EÚD celou řadu doporučení a ze 75 % je EK plní. K chybovosti uvedl, že poslední tři roky jsou
auditovány pouze projekty, které již byly auditovány na národní úrovni, a i přesto tam nacházejí
chybovost, která členskými státy nebyla odhalena.).

Předseda  výboru posl.  R.  Vích poděkoval členovi EÚD J. Gregorovi za přednesenou
prezentaci a  všem řečníkům za vystoupení.  Doporučil  ukončit tento bod bez usnesení.  Nikdo
z přítomných poslanců nepřednesl jiný návrh.

Tím byl naplněn pořad 13. schůze KV a předseda výboru posl. R. Vích poděkoval všem
přítomným za spolupráci a ukončil třináctou schůzi Kontrolního výboru.

Schůze výboru byla ukončena v 11.30 hodin.

Zapsala: M. Hálková – tajemnice výboru

Roman KUBÍČEK v. r. Radovan VÍCH v. r.
místopředseda – ověřovatel

Kontrolního výboru
předseda

Kontrolního výboru
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Příloha č. 1 str. 1

Kontrolní výbor PS PČR
13. schůze

03. 11. 2022 - 9:33:21

1. hlasování, návrh

Schválení programu schůze výboru

Aktivně hlasovalo: 
7

Pro: 7 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Nepřihlášen

Kamal Farhan, ANO: Pro

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Berenika Peštová, ANO: Nepřihlášen

Petra Quittová, STAN: Nepřihlášen

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nepřihlášen

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Nepřihlášen

ID hlasování: 1, schůze č. 13, čas 9:33:21
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Příloha č. 1 str. 2
usnesení č. 58

Kontrolní výbor PS PČR
13. schůze

03. 11. 2022 - 9:48:36

2. hlasování, návrh

Návrh rozpočtu kapitoly 381 - NKÚ na rok 2023 - usnesení

Aktivně hlasovalo: 
9

Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Pro

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Berenika Peštová, ANO: Nepřihlášen

Petra Quittová, STAN: Pro

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nepřihlášen

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Nepřihlášen

ID hlasování: 2, schůze č. 13, čas 9:48:36
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Příloha č. 1 str. 3
usnesení č. 59

Kontrolní výbor PS PČR
13. schůze

03. 11. 2022 - 10:18:06

3. hlasování, návrh

KZ NKÚ z KA č. 19/15 - Podpora rozvoje vysokorychlostního přístupu
k internetu poskytovaná z OP Podnikání a inovace pro konkurenceschopnost

- usnesení

Aktivně hlasovalo: 
9

Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Pro

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Berenika Peštová, ANO: Nepřihlášen

Petra Quittová, STAN: Pro

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nepřihlášen

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Nepřihlášen

ID hlasování: 3, schůze č. 13, čas 10:18:06
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Příloha č. 1 str. 4

Kontrolní výbor PS PČR
13. schůze

03. 11. 2022 - 10:22:42

4. hlasování, návrh

Předřazení bodů č. 4 Sdělení předsedy, různé a č. 5 Návrh termínu a pořadu
příští schůze výboru

Aktivně hlasovalo: 
9

Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Pro

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Berenika Peštová, ANO: Nepřihlášen

Petra Quittová, STAN: Pro

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nepřihlášen

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Nepřihlášen

ID hlasování: 4, schůze č. 13, čas 10:22:42
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Příloha č. 1 str. 5
usnesení č. 60

Kontrolní výbor PS PČR
13. schůze

03. 112022 - 10:22:42

5. hlasování, návrh

Návrh termínu a pořadu příští schůze výboru

Aktivně hlasovalo: 
9

Pro: 9 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Pro

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Pro

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Berenika Peštová, ANO: Nepřihlášen

Petra Quittová, STAN: Pro

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nepřihlášen

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Nepřihlášen

ID hlasování: 4, schůze č. 13, čas 10:22:42
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Příloha č. 1 str. 6
usnesení č. 61

Kontrolní výbor PS PČR
13. schůze

03. 11. 2022 - 11:01:40

6. hlasování, návrh

Návrh rozpočtu kapitoly 371 - ÚDHPSH na rok 2023 - usnesení

Aktivně hlasovalo: 
8

Pro: 8 Proti: 0 Zdržel se: 0

Romana Bělohlávková, KDU-ČSL: Pro

Kamal Farhan, ANO: Pro

Jakub Janda, ODS: Pro

Josef Kott, ANO: Pro

Václav Král, ODS: Nepřihlášen

Roman Kubíček, ANO: Nehlasoval

Hana Naiclerová, STAN: Pro

Berenika Peštová, ANO: Nepřihlášen

Petra Quittová, STAN: Pro

Petr Sadovský, ANO: Nepřihlášen

Jiří Slavík, TOP09: Nepřihlášen

Michaela Šebelová, STAN: Nepřihlášen

Radovan Vích, SPD: Pro

Vít Vomáčka, ODS: Pro

Milan Wenzl, ANO: Nepřihlášen

Miroslav Zborovský, KDU-ČSL: Nepřihlášen
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